DE WORSTELING MET DE REPUBLIEK INDONESIE

dat de Tweede Politionele Actie op 18 december om o uur zou beginnen.

Daags nu na dat besluit van 13 december, op de 14de dus, vernam het
kabinet uit Batavia dat Hatta in een brief aan Cochran die zich in
Kalioerang bij hem bevond (Hatta lag er ziek), belangrijke concessies had
gedaan. Nu wilden Drees en de vier andere PvdA-ministers alsmede de
partijloze mr. D. G. W. Spitzen, die inmiddels minister van verkeer en
waterstaat was geworden, het op de 13de genomen besluit aanhouden
— de overigen zeiden dat dat voor hen onaanvaardbaar was. Het gevolg
was dat de vijf PvdA-ministers hun portefeuille ter beschikking stelden.
Koningin Juliana, diep bezorgd over de mogelijke val van het kabinet in
een zo kritieke situatie, verzocht hen, voorlopig aan te blijven. Aldus
geschiedde. Nieuw beraad in het kabinet op de 15de — urenlang, tot ver
na middernacht. Het tweede compromis werd geboren: via Cochran zou
aan Hatta bericht worden dat deze onmiddellijk zijn concessies moest
verduidelijken; een termijn werd daarbij niet gesteld — weél werd aan Beel
bericht dat het kabinet met overgrote meerderheid (slechts Drees en
Joekes hadden tegengestemd) besloten had, en nu definitief, dat als die
verduidelijking van Hatta uitbleef, de Tweede Politionele Actie op 21
december om o uur mocht beginnen.

Op de avond van de 16de had Beel in Batavia twee stukken voor zich
liggen: een via de Javase Bank en de PTT verzonden telegram van
Romme, inhoudend dat hij, wat hij ook besloot, op diens steun kon
rekenen, en de tekst van de voor Hatta bestemde brief die hij ‘onverwijld’
diende door te geven.! Hij kon zich, zo las hij in een derde stuk, als
gemachtigd beschouwen om, als Hatta geen bevredigend antwoord gaf,
de Tweede Politionele Actie op 21 december om o uur in te zetten. Meer
dan vier volle dagen later! Dat was hem te lang — in een grotendeels door
Koets opgesteld telegram deed hij mede namens zijn belangrijkste advi-
seurs, onder wie Spoor en Pinke, weten dat de Tweede Politionele Actie
om operationele redenen hoogstens vier-en-twintig uur kon worden
uitgesteld (van 18 december o uur naar 19 december o uur) en dat het dus
noodzakelijk was dat hij op 18 december om tien uur des avonds (Batavia-
tijd, in Den Haag: half vier des middags) zijn finale beslissing zou
nemen — was Hatta’s antwoord onbevredigend, dan zou de Nederlandse
krijgsmacht twee uur later tot de aanval overgaan. Het kabinet berustte
in die bekorting — ze leek niet essentieel want Hatta zou, zo werd

! Telegram, D 66, van Sassen aan de Nederl. delegatie te Batavia, geciteerd av,,
p. 270.
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